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مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی، اقدامات صورت گرفته در حوزه های مختلف آسیب های  اجتماعی  را تشریح کرد

 آیا تشکیل قرارگاه اجتماعی در حوزه آسیب های 
اجتماعی ضرورت داشت؟

در حوزه آســیب های اجتماعی شهرداری تهران وظیفه 
مستقیمی ندارد، اما در راستای مسئولیت اجتماعی لازم 
دید اقداماتی در این حوزه که سال ها رها شده بود، انجام 
دهد؛ بنابراین با توجه به مســئولیت چندین دستگاه در 
این حوزه لازم بود به یک هم افزایی و وحدت رویه برسیم 
تا طرح ها و برنامه ها درست اجرا شوند و به نتایج مطلوب 
برسند. درواقع مدیریت شهری تلاش می کند با اقداماتی 
که انجام می دهد رشد فزاینده آسیب های اجتماعی را به 

حداقل برساند.
  انتخاب شــهردار تهران به عنوان نماینده ویژه 
رئیس جمهوری در حوزه آسیب های اجتماعی تأثیری 

در روند ساماندهی موضوعات این حوزه داشت؟
مدیریت شهری صبر نکرد تا هر دســتگاه و سازمانی با 
صبر و حوصله در بوروکراسی اداری خود کارها را پیش 
ببرد. قرارگاه به همت شهرداری تهران تشکیل شد و باید 
یک نفر مدیریت کارها در قــرارگاه را بر عهده می گرفت 
که با انتخاب شــهردار تهــران به عنــوان نماینده ویژه 
رئیس جمهوری در حوزه آســیب های اجتماعی، رسما 

علیرضا زاکانی، مدیریــت را بر عهده گرفت و مقرر 
شد سایر دســتگاه ها کارها را پیگیری کنند  و 

گزارش ها را ارائه دهند.
 چرا معتــادان متجاهــر در اولویت 
برنامه های قرارگاه اجتماعی قرار گرفتند؟
 معتــادان متجاهــر ازجملــه موضوعات 

رها شــده در حوزه آســیب های 
اجتماعــی بــود و در ادوار 

گذشــته آمار معتادان 
افزایــش  متجاهــر 
یافته بــود. همچنین 
معتــادان متجاهــر 
با منع پذیــرش در 
مراکز ماده 16مواجه 
بودند و هیچ سازمان 

و ارگانی مســئولیت آنها را بر عهده نمی گرفت؛ بنابراین 
شــهرداری وارد عمل و متعهد شد تا زیرساخت پذیرش 
معتادان متجاهر را فراهم کند. در راستای همین هدف 
احداث یاورشــهرها عملیاتی شــد و با بهره بــرداری از 
9یاورشهر ظرفیت پذیرش معتادان متجاهر به 7هزار و 

500نفر رسید.
  با توجه به موارد ذکر شده می توانیم بگوییم اکنون 
در تهران با معضل پذیرش معتادان متجاهر مواجه 

نیستیم؟
شهرداری متعهد شده بود 5هزار ظرفیت ایجاد کند، اما 
امروز شاهد ظرفیت 7هزار و 500نفر هستیم و هر یک از 
معتادان منع پذیرش اعم از زخم بــاز، بیماران اعصاب و 
روان، صغر و کبر سنی و زنان معتاد متجاهر در یاورشهرها 
پذیرش می شوند و مراحل درمان و ترک را طی می کنند.

  گویا برای توانمندســازی معتادان متجاهر هم 
برنامه هایی پیش بینی کرده اید؟

بله. کلنگ احداث فاز سوم یاورشهر 9به زمین زده شده 
اســت و این فاز به مرکز توانمندســازی اختصاص دارد 
و تلاش می کنیم بــا بهره برداری از آن، زمینه اشــتغال 

معتادان متجاهر را فراهم کنیم.
  علاوه بر ساماندهی، برای توانمندسازی 
و بازگشت بهبودیافتگان به اجتماع و 

خانواده، برنامه ای هم دارید؟
شــهرداری تهــران در حــوزه اعتیاد 
دغدغــه دارد و قطعــاً در 
راستای توانمندسازی 
و سلامت معتادان 
متجاهر تدابیری 
اندیشــیده است. 
در قــرارگاه اجتماعی 
9گام برای ســاماندهی 
معتادان پیش بینی شــده 
است که آموزشی، تربیتی 
و درمانی هســتند. اگر 
جســم فرد معتاد التیام 

نیابد، حتماً روح او هم بهبود نمی یابــد؛ بنابراین توجه 
به برنامه های ورزشــی اولویت دارد و تلاش می کنیم در 
این حوزه جســم و روح معتادان را تقویت کنیم. نمونه 
این اقدامات نصب و فراهم کردن تجهیزات ورزشی اعم 
از تنیس روی میز، بسکتبال، والیبال و... در مرکز پذیرش 
معتادان بالای 65سال است که مورد استقبال مددجویان 

هم قرار گرفته است.
  چه زمان می توان شاهد تهرانی عاری از معتاد بود؟

 بیش از 30سال اســت که معضل معتادان متجاهر در 
تهران وجود دارد؛ بنابراین ریشه کنی چنین آسیبی قطعاً 
زمان بر است و نباید انتظار داشت در مدت چند ماه یا یک 
ســال تحول بزرگی رخ دهد. به هرحال کارها در قرارگاه 
اجتماعی شروع شده و اقدامات خوبی هم صورت گرفته 
و امیدواریم در گذر زمان این تحول در پایتخت رخ دهد.

  در موضوع کودکان کار و خیابان شــاهد اجرای 
طرح های متعددی بودیم که متأسفانه نتایج مطلوبی 
هم نداشــتند. شــهرداری تهران در این دوره چه 

برنامه ای برای ساماندهی این موضوع دارد؟
همانطور که اشاره کردید تاکنون نهادهای مسئول 32 
مرحله طرح ساماندهی کودکان خیابان را با محوریت 
جمع آوری این افراد اجرا کرده اند که شکست خورده و 
در نتیجه اجرای ناموفق اینگونه طرح ها، شاهدیم که 
روزبه روز تعداد این کودکان در قالب مشــاغل جدید 
افزایش می یابــد. درواقع اجرای طرح هــای ضربتی 
جمع آوری کودکان کار و خیابــان قطعا منتج به نتایج 
خوب و قابل قبولی نمی شود و از این رو مدل جدیدی را 
با محوریت خانواده های کودکان و با پشتیبانی پلیس 
و دســتگاه قضا برای انهدام باندهای مافیای استثمار 
کودکان کار و ارتقای توانایــی مالی خانواده ها مطرح 
کرده ایم. برنامه ریزی در این حوزه در قالب زمانبندی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت پیگیری خواهد شد.

  طرح را بیشتر تشریح می کنید؟
طرحی را که برای ساماندهی کودکان کار آغاز کردیم، با 
رویکرد خانواده محوری و اخلاق محوری است؛ به این معنا 
که برخی از کودکانی که ســر چهارراه هستند، خانواده 

دارند و باید به کانون خانواده شان بازگردند. درواقع سراغ 
خانواده ها می رویم و در این بخش اســت که باید کمیته 
امداد، بنیاد مســتضعفان، ســتاد اجرایــی فرمان امام، 
بنیادهای کارآفرین کشور، وزارت کار و وزارت صمت به 

میدان بیایند و از خانواده حمایت شغلی کنند.
  مشارکت شهروندان به چه شیوه ای باید صورت 

گیرد؟
مردم باید بدانند که اگر بــه این کودکان کمک کنند، به 
این معناســت که آنها را برای حضور در خیابان تشویق 
می کنند. پس شهروندان با کمک نکردن به این کودکان 
زمینه را برای عدم فعالیت آنها و ســاماندهی بهتر طرح 

فراهم می کنند.
  رمز موفقیت ســاماندهی کودکان کار و خیابان 

چیست؟
در حوزه کودکان کار و خیابان نباید از مافیایی که هدفشان 
استثمار کودکان است، غفلت کرد؛ بنابراین اگر بخواهیم 
در طرح موفق شــویم، باید با سرشبکه ها برخورد شود و 
هر کس بخواهد مســیری جز این راه را طی کند، مسیر 
اشتباهی است و ابتر خواهد ماند. طرح ضربتی جمع آوری 

کودکان کار یک طرح ابتر خواهد بود.
  گویا برای کــودکان کار و خیابان هم مراکزی 

راه اندازی شده است؟
استعدادیابی کودکان کار و خیابان در طرح ساماندهی 
هم پیگیری می شود و برای تحقق این هدف 37مرکز 
برای حمایت از کودکان کار در تهران راه اندازی شده و 
مرکز استعدادیابی هم راه اندازی کردیم تا استعدادهای 
این کودکان شناسایی شــود. امروز شاهد شکوفایی 

استعدادهایی در حوزه ورزش و هنر و... هستیم.
  به موضوع شناســایی و پلمب خانه های پلاک 
قرمز هم ورود کرده ایــد. در این خصوص توضیح 

می دهید؟ 
تا کنون شناسایی 450پلاک قرمز در تهران انجام شده 
است که با پیگیری های صورت گرفته، دستور قضایی 
صادر شده و شاهد پلمب این خانه ها  هستیم و قطعا این 

فرایند تا پایان سال ادامه دارد.

ساماندهی آسیب های اجتماعی در کلانشهری چون تهران به شیوه 
قرارگاهی، رویکرد مدیریت شــهری در دوره ششم است. علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران پس از اینکه سکان پایتخت را به دست گرفت 
در نخســتین اقدام به دلیل رها بودن موضوع آسیب های اجتماعی 
به ویژه در حوزه معتادان متجاهر، قرارگاه اجتماعی را تشکیل داد و از 

سازمان های متولی خواست تا از طریق هم افزایی و مدیریت یکپارچه 
پا به میدان بگذارند. پس از انتخاب شهردار تهران به عنوان نماینده 
ویژه رئیس جمهوری  در حوزه آسیب های اجتماعی، موضوعات این 
حوزه اعم از ســاماندهی معتادان متجاهر به ویژه کسانی که با منع 
پذیرش مواجه بودند، کودکان کار و خیابان، متکدیان و... با جدیت 

بیشتر پیگیری شــد. از مرداد 1400تا کنون اقدامات خوبی در حوزه 
آسیب های اجتماعی توسط شــهرداری تهران انجام شده است که 
در گفت وگو با احمد احمدی صدر، مدیرعامل ســازمان خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران، ابعاد مختلف اقدامات را 

بررسی کرده ایم.

کاهش رشد فزاینده آسیب های  اجتماعی


